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Úvodní slovo ředitelky domova – SRPEN 2024 

Vážené čtenářky, vážení čtenáři D-magazínu, 
stojíme na prahu měsíce září, kdy nás čeká podzimní rovnodennost a neúprosně 
vstoupíme do dalšího období letošního roku. Než podzim nastane, čeká nás plno 
zajímavých akcí v Drhovli i v Písku. 
 

Já bych Vás ráda pozvala na XVII. Zámeckou slavnost v Drhovli, která se uskuteční 
v sobotu 14.09.2024. Čeká nás velmi zajímavý program, občerstvení a hudba. Věřím, že 
si všichni společně užijeme krásné chvíle v zámeckém parku ☺ a snad nám bude přát 
počasí ☺. 
 

Přeji nám všem hodně energie,  
užívejte si s láskou a s radostí  
každého dne. Příjemný čas při  
čtení D-magazínu přeje 
PhDr. Šárka Nováčková, ředitelka 
 
 

 

 

 

 

 

D-magazín 
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• RUBRIKA INFORMACE Z DOMOVA  

Kuchyňky v Domově pro seniory Světlo, pobočka Písek 

Naši klienti mají v domově k dispozici tři kuchyňky – na každém 

patře jednu. Nachází se na chodbách B a C. Jsou vybaveny 

sporákem, troubou a rychlovarnou konvicí. Naším cílem bylo 

vybavit je základním nádobím tak, aby si klienti mohli uvařit 

jednoduchá jídla, nebo si jen pokrm přihřát.  

Pravidelně se snažíme vybavení kuchyněk doplňovat. Bohužel, i přes označení a 

upozornění, aby bylo zapůjčené nádobí vráceno do kuchyněk, dochází k jeho ztrátám. Apeluji 

na všechny, kdo si zapůjčí nádobí ze společných kuchyněk, aby ho po umytí vrátili zpět, neboť 

je určeno všem klientům.  

Děkuji.  
 

Mgr. Martina Koláříková, DiS. – vedoucí sociálně-aktivizačního úseku   

 

Volby do krajských zastupitelstev 2024 

Letos v září budou voliči již posedmé v historii České 

republiky rozhodovat o tom, kdo bude hájit jejich zájmy na 

úrovni krajů. Poprvé to bylo v roce 2000. 

V celé republice usilují zájemci o 675 křesel, v Jihočeském 

kraji jde o 55 míst. 

Prezident republiky Petr Pavel letošní termín vyhlásil 

na pátek 20. září od 14:00 do 22:00 a na sobotu 21. září 2024 od 8:00 do 14:00. 

Oprávněným voličem je občan České republiky, který alespoň druhý den voleb dosáhl věku 

nejméně 18 let. Musí mít trvalé bydliště v obci, která spadá do územního obvodu daného 

kraje. Občané pobývající v zahraničí volit nemohou. Svou totožnost prokazuje občan platným 

občanským průkazem nebo cestovním pasem. 

Do našeho domova přijde jako obvykle volební komise s volební urnou – sledujte, 

prosím, nástěnky, kde budou informace upřesněny. Hlasovací lístky dostanou voliči do svých 

poštovních schránek nejpozději tři dny před konáním voleb. 

Volit zde mohou klienti, kteří mají 

v domově trvalý pobyt. Kdo ho zde 

nemá a chce tu volit, musí si na 

obecním úřadě podle místa bydliště 

sám vyřídit tzv. voličský průkaz. 
 

Bc. Pavla Smolová, sociální pracovnice 

DS Světlo, pobočka Písek 
Zdroj: 

Informace_o_zpusobu_hlasovani_ve_volbach_do_zastupitelstev_kraju_2024_-_20240806.pdf 

https://www.denik.cz/cerna-a-bila/korespondencni-volba-nazory-verejnosti.html
file:///C:/Users/user/Downloads/Informace_o_zpusobu_hlasovani_ve_volbach_do_zastupitelstev_kraju_2024_-_20240806.pdf
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Projekt Mezigeneračního setkávání  

Náš domov dlouhodobě spolupracuje 
s mateřskými a základními školami. Děti 
chodí naše klienty navštěvovat do 
aktivizačních dílen, vystupují u nás 
s besídkami, či tanečky. Propojení 
generací shledáváme velmi výhodné pro 
všechny zúčastněné, a proto jsme se rozhodli zaměřit se na užší a systematičtější spolupráci se 
školskými zařízeními. Zapojili jsme se do programu Povídej, který zastřešuje společnosti Mezi 
námi, o.p.s. a doufáme, že pravidelné setkávání dětí s klienty obohatí jejich život v domově.  
 

Mgr. Martina Koláříková, DiS – vedoucí sociálně-aktivizačního úseku  

Program POVÍDEJ 
V programu POVÍDEJ se propojují dva světy. Svět seniorů ze seniorských zařízení a svět dětí 

z mateřských či základních škol po celé ČR. Podporujeme jejich pravidelné setkávání a pomáháme 

tím utvářet prostor pro vzájemnou komunikaci těchto rozdílných generací, aktivní sdílení času, 

energie, zkušeností a vědomostí. 
 

V programu POVÍDEJ dochází konkrétní skupiny dětí ze škol, školek za babičkami, dědečky do 
blízkého seniorského zařízení. Snahou je, aby seniorské zařízení navštěvovaly stejné děti. Účelem je 
navázání užších vazeb a snazší možnosti  vzniku případných nových přátelství. Setkání probíhají 
převážně jednou za 3 až 4 týdny, většinou 45-60 minut nebo dle dohody. Náplní těchto setkání jsou 
aktivity výtvarné, hudební či pohybové nebo čtení, vyprávění, oslavy různých svátků. Naši 
koordinátoři setkání připravují a vždy se ho aktivně účastní. Obsahy těchto setkání jsou plánovány s 
přihlédnutím ke schopnostem a dovednostem dětí i seniorů a jsou přizpůsobeny aktuálním 
potřebám a možnostem. Náš program je nastaven tak, aby navazoval na činnosti v seniorských 
zařízeních a odpovídal vzdělávacímu plánu předškolních a školních zařízení. 
 

OBĚ SKUPINY OD SEBE DĚLÍ AŽ TŘI GENERACE 
Děti nahlíží na svět vzdálený někdy i 90 let. Učí se tak úctě ke stáří, mají možnost se něco dozvědět 
o světě okolo nás z pohledu seniorů, poznat život v těchto zařízeních, vyslechnout zkušenosti, 
názory na různé věci. Společnost často vnímá staré lidi s despektem, proto je naší snahou pomáhat 
dětem, které se třeba v rodině nepotkávají s nejstarší generací, nahlížet na stáří jinýma očima. 
Pravidelná setkávání generací na druhé straně i aktivuje každodenní život seniorů. Dochází zde 
k přenosu radosti, energie, inspiraci prožít něco nového a chuti předat dětem své zkušenosti. 
Vzájemně se učí úctě, ohleduplnosti a mezigeneračnímu přátelství. 
Zařízení, která s naší organizací Mezi námi dlouhodobě aktivně  
spolupracují, oceňujeme naší značkou Mezigeneračně. 
Programy:  
 
 
 
 
 
  
 

Zdroj: https://www.mezi-nami.cz/ 

 

https://www.mezi-nami.cz/program-povidej
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Zápis ze schůzky výboru obyvatel ze dne 2. 9. 2024 v 9.00 hod. 
Přítomni: PhDr. Šárka Nováčková, Mgr. Martina Kudějová, Bc. Lenka Keclíková, Jindřiška 
Bláhová, Milena Gutová, Jarmila Vrbová. 
  

Paní ředitelka přivítala přítomné a informovala o novinkách v domově.  
 

Nové informace: 
• Byla pořízena bezkontaktní distanční elektroterapie – nutná indikace lékařem, která příznivě 

léčebně ovlivňuje bolestivé stavy, podporuje hojení, léčbu kůže – používání je možné bez 
indikace lékaře, obsluhu a manipulaci s přístrojem bude zajišťovat fyzioterapeutka paní 
Monika Hodková. 

• Byly nainstalovány 2 nové vany, které nabízí systém podvodního barevného osvětlení, 
hydromasážní systém – perličkovou koupel, audio systém – možnost relaxační hudby. 

• Postupně se bude během září vyměňovat 10 nejstarších lůžek za nové. 
• Nyní se již začíná připravovat nový zimní jídelníček. Veškeré podněty budou zaznamenány, 

prodiskutovány a zařazeny.  
• 20.9.2024 budou probíhat krajské volby na klubovně. Volební lístky budou včas dodány.  
• Pomalu se blíží podzim a topná sezóna. Pokud v září klesnou teploty, topení bude v provozu.  
• Probíhá jednání s firmou Frident s.r.o., která nabízí bezplatně našim klientům výrobu 

náhradních zubních protéz.  
• Paní ředitelka informovala o Zámecké slavnosti, která se bude konat 14. 9. 2024 od 14 

hodin. 
• Na měsíc září je opět naplánován bohatý program – návštěva poníka domově, 

mezigenerační setkávání, vystoupení mirotického spolu I ToTo, Westernový den v Mačkově, 
Loučení s létem, Václavská zábava. Veškeré informace, pozvánky jsou vyvěšeny na 
nástěnkách v domově a také v informačním panelu ÁMOS v suterénu domova. 

 

Tipy na zlepšení chodu domova:  
Výbor obyvatel vyjadřuje velkou pochvalu všem zaměstnancům.  
 

Na závěr paní ředitelka popřála všem krásné dny.   
Termín příští schůzky:  
2. 10. 2024 od 9.00 hod.  
Termín schůze s obyvateli domova: 23.9.2024 od 9.30 hod. 
 

V Drhovli dne 3.9.2024                                                    Zapsala: Bc. Lenka Keclíková  
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• RUBRIKA PŘÍSPĚVKY ČTENÁŘŮ  
Každé zlo je pro něco dobré. 
Kdyby si naše paní Danuška z dílny neporanila nohu asi bychom nemohli my, obyvatelé 
Domova Světlo v Písku, prožít krásné dopoledne na její chalupě v Dobronicích. Přejeme jí 
všichni brzké uzdravení. Těsně vedle řeky Lužnice, hučícího jezu, naproti parádní výhled na 
zříceninu hradu. Prostě kouzelné prostředí, kterým je obklopena. Dostali jsme se tam po 
mostě, kterým nás provezl bravurně pan Roman. Most byl úzký na každé straně auta pouhých 
pět cenťáků. Naši výpravu přivítala parádně vyzdobená zahrada. Nechyběly balonky a vlaječky. 
Tak tohle místo je báječné i když v takové Borečnici, u mé dcerky, je taky hezky. Ale abych se 
vrátil k Danušce. Její zahrada je moc pěkná a dům taky. Abych nezapomněl, taky tam má 
pohodového pejska Šelinu. Na rozloučenou jsme se všichni 
před Daninou chalupou vyfotili. Kéž by všichni, kdo o nás 
pečují, byli tak vstřícní, jako paní Dana. Ještě jednou jí 
přejeme brzké uzdravení.  

Nechci to srovnávat, ale duchovní obnovy v Lomečku 
se nesly v podobném duchu jako návštěva u paní Dany. Abych 
raději ale vysvětlil, co to vlastně duchovní obnovy, neboli 
exercicie jsou. Je to setkání věřících, kteří během setkání 
diskutují a rozjímají. Procházky po okolních lesích jsou 
kouzelné. To nemluvím o milých jeptiškách řádu Františkánek 
Marie Immaculaty, se kterými jsou báječné diskuse a 
povídání. Mají svůj svět a v něm žijí. Sestřičky na Lomci působí 
od roku 1971. V okolí kláštera se nachází týdenní stacionář 
pro těžce tělesně a mentálně postižené Domov Žlutý Petrklíč.  

Taky jsme se v Drhovli účastnili soutěže 
v dovednostním čtyřboji. Písecký Domov reprezentovalo 
družstvo ve složení Dana Hovorková, Jiří Sladovník, Jaroslav 
Valenta a Slávek Felcman. Nesmím ale zapomenout na 
našeho skvělého trenéra, kterým byl Roman Matoušek. Lovili 
jsme rybičky, sráželi kuželky, trefovali míčem koš a sráželi 
tenisákem špalíky. Byla tam po celou dobu skvělá pohoda. 
Jirku Sladovníka jsem provezl na vozíku velkou částí areálu, 
který dobře znám. Vůbec drhovelský zámek, ve kterém je 
umístěn Domov pro seniory, má své neopakovatelné kouzlo. 
Už se všichni chystáme na zářijové setkání všech v Drhovli.  
Těším se s Vámi čtenáři po prázdninách opět na shledanou a 
loučím se svým oblíbeným rčením „nenechte se ničím a 
hlavně nikým otrávit“.      Slávek Felcman  
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• RUBRIKA ROZHOVORY SE ZAMĚSTNANCI 
Dnešní rozhovor jsem natáčel v Drhovli během dovednostní soutěže, 
které jsme se zúčastnili i my z Písku a kterou jsme dokonce vyhráli. Ale 
mezi slepými, jednooký králem. Mým hostem byla v průběhu soutěže 
paní Marie Šterclová, zdravotní sestra. Pracuje v Domově už 
neuvěřitelných dvacet jedna let. 

• To je poměrně dlouhá doba. Jste zde spokojená? 
Ano, mám štěstí na spolupracovníky, nadřízené i klienty. Já pracuji přímo 
v domově se zvláštním režimem. Na vysvětlenou čtenářům, to je 
oddělení po klienty postižené Alzheimerovou chorobou. 

• Pozorujete nějaké změny během těch let, kdy zde pracujete? 
No změnilo se toho hodně. Snad největší je víc personálu na odděleních, 
jako je právě domov se zvláštním režimem i klasický domov pro seniory. 

• Kde bydlíte? 
Bydlím v Protivíně v činžáku. 

• Jaký máte vztah k nám klientům? 
Každý člověk má dobrý i špatný den. Musíme prostě reagovat jako profesionálové a měly bychom 
se prostě ztotožnit s tím, co klienti ten den cítí. 

• Kdybyste vyhrála hodně peněz, jak byste s tím naložila? 
Nevím. Asi bych si koupila větší byt. 

• Máte děti? 
Ano, obě chodí na základní školu. 

• Jak nejraději trávíte dovolenou? 
Jezdíme většinou po Čechách. Letos jsme byli i v Praze a Plzni. Jinak nejraději navštěvujeme 
jihočeský kraj. 

• Co byste chtěla vzkázat na závěr čtenářům D magazínu? 
Tak hlavně že se musíme se umět vcítit do toho, co klienti chtějí, a hlavně co potřebují. My 
zaměstnanci, bychom si měli uvědomit, že máme v každé případě a za všech okolností klientům 
pomáhat. 

• Co zahrádka? 
Zahrádku nemám. Akorát, když jsme u babičky, tak na zahrádce pracuji a taky rádi grilujeme. 
 

Děkuji za rozhovor a ať se daří. Na setkání v Domově v Drhovli se už teď v září těší Slávek Felcman. 
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Znamení panna 
Znamení Panny je šestým znamením v pořadí v rámci 
zvěrokruhu. Odvozeno je od souhvězdí Panny. Jací vlastně 
jsou lidé, kteří se v tomto znamení narodili? 

 

Praktické Panny, co o nich víme? 
Slunce se v konstelaci Panny nachází na konci léta, tedy zhruba od 23. 
srpna do 22. září. To zároveň odpovídá době podzimní rovnodennosti. 
Lidé narození ve znamení Panny jsou podle astrologů znamením 
introvertním, tedy negativním. Toto znamení je tradičně považováno za zemské. Pannám vládne 
planeta Merkur. A jaké vlastnosti přisoudila právě tato planeta Pannám do vínku? 

Co vás na nich má šanci upoutat už na první pohled, to je bezesporu to, jak jsou pokorné, 
skromné. Panny vynikají jednoznačně i tím, že jsou pracovité a praktické. Poněkud pod povrchem se 
tak může ukrývat i srdečnější tvář tohoto znamení. Jeho zástupci působí na pohled přirozeně a 
rozhodně si na nic nehrají. Příroda jim do vínku dala laskavost a schopnost zanechat v ostatních 
sympatie. 

Ke kladným povahovým rysům můžeme zařadit i to, že jsou zástupci tohoto znamení 
systematičtí a dokáží rychle přemýšlet. Mají však často i výrazný nadbytek duševní energie. To u nich 
může vést k tomu, že jsou často stresovaní a žijí v napětí. 

Panna navíc bytostně touží po absolutní dokonalosti. Příslušníci tohoto znamení jsou také 
velmi snaživí. Není tak příliš s podivem, že vlastní perfekcionismus je občas vede k přemrštěně 
kritičnosti. Panna ovšem není veskrze nesnášenlivým stvořením, které pro druhé nemá vlídné slovo, 
naopak. Jsou vynikajícími vyjednávači, kteří si dovedou ostatní snadno získat na svou stranu. Dáno je 
to především jejich bystrým intelektem. 
 

Svědomité a inteligentní Panny vítězí hlavně svou pracovitostí 
Právě inteligence ve spojení s již vzpomenutou praktičností a pracovitostí u Pan zdůrazňuje další 
zásadní povahový rys: Jsou si velmi dobře vědomy hodnoty skutečně tvrdé dřiny. Pokud je to 
vyžadováno, rozhodně do svěřeného úkolu půjdou celým svým srdcem. 

Nerozlišují navíc, jestli se jedná zrovna o profesní úkoly nebo o jejich vlastní záliby. Panna se 
do práce vrhne vždy stejně nadšeně. Svoje povinnosti berou vážně a často vám vytrhnou pomyslný 
trn z paty. Objeví se totiž vždycky, když je potřebujete. Chovají se zdvořile a jsou vždycky ochotné 
pomáhat druhým. 

Co se týče jejich zaměření, vzhledem ke své výrazné představivosti plné energie často 
nacházejí uplatnění v umění. Je jim přirozené vyjadřovat se pomocí tance, tvořit literární díla nebo 
se vrhnout na výtvarné umění. 

Ač jsou Panny velice svědomité, velmi často je dostihnou jejich vznešené ambice. Navzdory 
své milující povaze tak mohou být k druhým nespravedlivě kritické. 

K porozumění s ostatními nepřispívá ani to, že vlastní bývá zástupcům tohoto znamení i značná 
tvrdohlavost. Pannu sice charakterizuje nesmírné odhodlání, ale je díky němu i bytostně 
přesvědčena, že všechno ví nejlépe. Ze svých postojů proto nehodlá slevit. 
 

Panny jsou poměrně kritické 
Kritičnost se projevuje i v tom, že Panny se takto staví ke všem záležitostem. Proto se může zdát, že 
o věcech přemýšlejí až příliš a přemrštěně je analyzují. Prakticky neustále řeší, jaký další úkol musejí 
splnit, případně jak by se mohli posunout dál. Proto neustále přemýšlejí. 

https://autorskesperky.com/blog/post/znameni-zverokruhu.html
https://autorskesperky.com/blog/post/astrologie.html
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A to se jim promítá i do vztahů. Ty jsou mimořádně intimní, ale mohou nabývat až 
akademického rázu. Panny se intenzivně zajímá o svůj protějšek. Skutečně se tak bude snažit 
pochopit vaše myšlenkové pochody, ale vynasnaží se i v tom, aby se naladila na vaše záliby. Svou 
lásku pak dávají najevo velice jemně. 

Zrozenci ve znamení Panny jsou vynikajícími 
zaměstnanci. Je to především zásluhou kritického 
myšlení a jejich analytických schopností. Díky nim jsou 
schopni neustále přemýšlet, jak se v práci zlepšit. 

Zapomenout by ovšem Panna neměla, že šanci 
na profesní posun si může zhatit sama, jednoduše tím, 
že bude přehnaně kritická a otevřeně řekne například 
nadřízenému to, co se mu určitě nebude líbit. Stejně 
tak je pro Panny důležité umět odpočívat. 
 

Zdroj: https://autorskesperky.com/blog/post/znameni-panna.html 

 

  

Celebrity 
 

Lída Baarová, herečka (7. září 1914)  
Pavel Bobek, zpěvák (16. září 1937)  
Radek Brzobohatý, herec (13. září 1932)  
Vilém Čok, zpěvák (7. září 1961)  
Martha Elefteriadu, zpěvačka (12. září 1946)  
Květa Fialová, herečka (1. září 1929)  
Petr Haničinec, herec (15. září 1930)  
Stanislav Hložek, zpěvák (16. září 1954)  
Michal Hrůza, zpěvák (31. srpna 1971)  
Daniela Kolářová, herečka (21. září 1946)  
Pavel Landovský, herec (11. září 1936)  
Tereza Maxová, modelka (31. srpna 1971)  
Richard Müller, zpěvák (6. září 1961)  
František Nedvěd, zpěvák (19. září 1947)  
Marie Poledňáková, režisérka (7. září 1941)  
Jan Rosák, moderátor (24. srpna 1947)  
Luba Skořepová, herečka (21. září 1923)  
Jana Štěpánková, herečka (6. září 1934)  
Sagvan Tofi, herec (7. září 1964)  
Jaroslav Uhlíř, skladatel (14. září 1945)  
Hana Zagorová, zpěvačka (6. září 1946)  
Valerie Zawadská, herečka (19. září 1958)  
 

Zdroj: https://horoskopy.etarot.cz/znameni-panna-

celebrity-ceske.htm 

ZAJÍMAVOST: Čáp patří mezi typické posly jara. 

Snad žádné dítě nezaváhá s odpovědí na otázku, 

zda od nás čápi na zimu odlétají nebo ne. Cesta do 

Afriky ale není samozřejmostí pro všechny čápy. 

Někteří končí cestu už ve Španělsku a každým 

rokem najdeme i u nás pár míst, kde se s čápem 

můžeme setkat i v zimě. (…) 

Známým zimujícím párem byl pár z Blatné, který        

8 let zimoval na komíně lihovaru. Poté, co samice 

zahnízdila s jiným samcem, společně odlétli. 

„Samice v prvních třech letech normálně odlétala. 

Pak začala hnízdit se samcem pravděpodobně 

z umělého odchovu v Německu, kde vypouštějí čápy 

ze středomořských netažných populací. Je možné, 

že po výměně partnera si samice prostě po osmi 

letech „vzpomněla“, že kdysi táhla a spolu se 

samcem odlétli.“ vysvětluje Petr Pavlík z ČSOP 

Blatná záhadu blatenských čápů. V blízkosti sádek 

čápy lidé přikrmovali a ti tak neměli problém zimu 

přežít. 
Zdroj: https://www.birdlife.cz/ne-vsichni-capi-odletaji-

do-afriky/ 

 

https://autorskesperky.com/blog/post/laska.html
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• ŠKOLNÍ ROK NASTAL 

S nástupem podzimu, po žních, když děti posbíraly na strništích poslední klásky začínal školní rok. 
Škola bývala často v největší vesnici, bývala jednotřídní, kde se malí i velcí učili pohromadě. Scházely 
se k ní hloučky dětí z menších vsí a samot, které často bývaly vzdálené i deset kilometrů. Takové děti 
musely odcházet do školy velmi brzy, byly případy, že vstávaly i před čtvrtou hodinou. Po cestě si 
děti povídaly, nebo si něco hrály, sbíraly jahody a borůvky, chlapci lozili po stromech – jenže v dešti 
a vichru, nebo za mrazu jim asi moc do hry a do zpěvu nebylo. 

Do školy děti chodily opravdu skoro za každého počasí, v zimě přicházely omrzlé a začátek 
školy proplakaly. V létě pak úprkem utíkaly před bouří a v dešti přicházely do třídy nejednou úplně 
promočené a v mokrých šatech vysedávaly až do svého návratu domů. V Podkrkonoší, v horském 
terénu chodily děti do školy i více než hodinu cesty a mnohdy jezdily na lyžích nebo na sáňkách. 
Některé děti měly to štěstí, že je hodný pantáta do školy dovezl ve voze nebo na saních a po škole 
pro ně přijel zase pantáta jiný. Nejhůře to bylo v době tání. V ten čas rodiče nosily dětem do školy 
boty na přezutí. Při velké nepohodě ovšem zely lavice prázdnotou. 

Těžkou cestu do školy na Valašsku líčí Jarmila Glazarová v Chudé přadleně. Často děti před 
sebou hnaly krávu s uvázaným košem plným kamení, aby jim dělala cestu z kopce dolů, někdy cestu 
prošlapával otec nebo matka. 
„Cestičko do školy přes louky, po poli, 
cestičko do školy ušlapaná. 
Když jsem tě šlapával, často jsem plakával, 
sněhem jsi bývala zasypaná.“ 

Maminky dávaly dětem do uzlíčku svačinku, nejčastěji to býval krajíc chleba, často jen suchý. 
Mnohdy v něm, ale byla vykrojená malá jamka a do ní hospodyně vkládaly máslo nebo sádlo, někdy 
tvaroh, povidla ba také sladký med. K tomu přidávaly svým dítkám nějaké jablko, hrušku, švestku. 
Starší děti chodily alespoň na horkou polévku do hospody nebo k nějakému příbuznému. Ty 
šťastnější mívaly po návratu ze školy teplejší jídlo, které zbylo z obědu. 

Spisovatel Josef Uher (1900) chodíval do školy polní cestou skoro dvě hodiny. Sám líčí, jak 
často míval vlhké šaty, jak býval nesmírně 
unaven, takže učitel mu vykázal zvláštní lavici, 
kde si dělal po takové cestě, co chtěl. Lehl si třeba 
na lavici. V poledne jedl mrkev nebo bílou řepu a 
vyprošoval si chleba od dětí. Beneš Třebízský 
(1860) chodíval přes hodinu do školy a v ní 
zůstával až do večera. Eliška Krásnohorská (1860) 
chodila na celý den do školy v Praze a měla s 
sebou chléb a uzeninu. Božena Němcová (1830) 
chodila do školy lesem do Skalice a v mošince si 
nosívala jídlo, hlavně jablíčka. K. V. Rais (1870) 
míval v šátku zabalený krajíc chleba a v něm důlek 
s máslem. Spisovatel Broučků Jan Karafiát (1855) 
dostával do školy přes poledne krajíc chleba s 
tvarohem a máslem, podobně upravený, jako 
všechny venkovské děti dříve. V horách mívaly 
děti často k obědu pečené brambory nebo 
bramborové placky. Adolf Wenig (1855) líčí, jak si 
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brali s sebou křížaly a jak jejich slavnostní obědy byly v době zabijaček jaternice. 
Do roku 1848 se děti na vsích vyučovaly v budovách pro vyučování naprosto nevhodných. Byly 

to v mnohých vsích obecní domky, zvané „pastušky“ (obecní domek byl zvaný pastuška, protože v 
něm bydlel obecní pastýř skotu, vepřů a hus), nebo k tomu účelu byla v obci pronajatá jiná světnička. 
V obou případech to byly dřevěné, došky kryté chaloupky, s malými okénky u světnice, ve které 
ponejvíce na podlaze, a když podlahy nebylo, tedy na zemi, na lavicích, postavených podél stěn a 
kamen, a také na chlebové peci, která čtvrtinu místa zabírala, seděli žáci, přičemž si položili na kolena 
černou břidlicovou, bílým smrkovým dřevem orámovanou tabulku ku psaní a počítání s břidlicovým 
kamínkem. Používaly se na školách až do konce 19. století. 
 

Zdroj: https://www.ceskezvyky.cz/skolni-rok-nastal-dedecek.../ 
 

• KÁČA (také vlček, vlk, čamrda, čamrhoun) 
Káča, jako hračka doprovází děti doslova od nepaměti. V každé 
vesnici bylo dříve vidět, jak děti prohání káču. Klasická káča je 
necelých 10 cm vysoký kužel o průměru asi 5 cm. Pro roztočení 
se na káču navine provázek, hráč káču odhodí, přidrží konec 
provazu, za který se případně ještě zatáhne; rozvíjení provázku 
udělí káče dostatečnou rotační energii, aby káča mohla zůstat 
rotovat na špici. Dříve se místo samostatného provázku používal 
bičík, káča se hodila roztočená na zem a rotace se pak bičováním 
posilovala.  

Archeologicky jsou, jako prehistorické hračky či nástroje na 
principu káči, doložené na všech kontinentech s výjimkou 
Antarktidy. Nejstarší káča je doložená ve městě Ur (kde byl 
nalezen i nejstarší, na obdobném principu pracující, hrnčířský kruh), datovaná do roku 3500 př.n.l. V 
České republice je archeologicky doložený fragment káči ze středověkého Hradce Králové. 
  

• DOŽÍNKOVÝ VĚNEC, POSLEDNÍ SNOP A JEJICH MAGICKÁ MOC 
Dožínkový věnec měl pro naše předky 
magickou moc a patří k nejvýznamnějším 
motivům obřadu dožínek. „Byl kruhový, 
připomínal slunce jako životodárnou sílu 
pro nastalou úrodu, také měl magické 
prvky. Věncem se děkovalo za sklizenou 
úrodu a také měl být symbolem pro 
zajištění úrody v následujícím roce, proto 
se z něj na jaře vydrolilo zrní do nové 
setby. Byl zdoben květinami: vlčími 
máky, chrpami a lučním kvítím. Měl mít 
plodiny, které obsahovaly co nejvíc semínek jako symbol plodnosti, to byly makovice, ořechy. V 
některých oblastech byl zdoben pentlemi nebo cukrovím.“ 

Hospodář si nejčastěji věnec zavěsil do síně na poval neboli na strop, někde se naopak věšel 
nad dveře, které vedly do síně a uchovával ho až do jara. O Vánocích se z něj bralo zrní, pro magické 
úkony konané pro zdraví domácích zvířat, pár zrnek se házelo i slepicím kvůli dobré snůšce vajec. 
- Známý věnec je z Pardubicka, kde se mu díky jeho kruhovému tvaru říká dožínkové slunce. Má 
plošnou kruhovou formu, uprostřed byl užší kruh z povřísla, s paprskovitě kladenými stébly obilí do 
kruhu, klasy jsou na obvodu jen lehce fixovány, takže vypadá jako skutečně zářící slunce. 

https://www.ceskezvyky.cz/skolni-rok-nastal-dedecek.../
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- Na Valašsku se jako poslední sklízely oves a pohanka. Proto se také věnec splétal z ovsa nebo 
pohanky. Vplétaly se do něj barevné polní květy, zdobil se barevným papírem a vaječným bílkem se 
na něj lepilo pozlátko.  
- Ve Slezsku se splétal věnec neboli „viněc“, který měl podobu koruny a zdobil se polním kvítím, 
papírovými růžičkami i pentlemi. 
- Na Horácku ženy a odběračky upletly věnec z klásků a propletly ho polním a lučním kvítím,  a tak 
ho nesly domů do vsi za zpěvu a veselého výskání… 
Poslední snop zvaný bába, dědek, nevěsta… 

Velmi důležitou roli v dožínkách hrál i poslední sklizený snop. Měl být co největší a nejtěžší, 
protože symbolizoval úrodu a sklizeň pro hospodáře. Vázal se ozdobně, někdy do tvaru panáka a 
zdobil se do mužských nebo ženských šatů. Pak ho ženci a žnečky vezli s hudbou a zpěvem vesnicí a 
stavěli do stodoly vedle prvního svázaného snopu. Někde bývalo zvykem tento „dožínkový snop“ 
nechat ve stodole po celý rok až do dalších žní. Říkávalo se mu všelijak. Na Moravě „bába“, na 
Pardubicku „zlatá baba“, jinde „dědek“, „nevěsta“, „barbora“, „starý“ nebo dokonce „žebrák“. 
 

• PABĚRKÁŘI, PABĚRKOVÁNÍ NABO TAKÉ KLÁSKOVÁNÍ 
Paběrkování, neboli doplňková zemědělská práce spočívala v ručním dosbírání zbytků plodin 
(paběrků), které zůstaly na polích, ovocných stromech či ve vinohradech po sklizni. Sbírání klásků 
(kláskování) bylo vyhrazeno většinou dětem, pasoucím na strništi husy, nebo starým chudým ženám. 
Bezzemci takto získávali zrní pro krmení drůbeže, v dobách nedostatku bylo i zdrojem malého 
množství mouky pro vlastní obživu. 

Pasáčci a chudí lidé paběrkovali též ve sklizených brambořištích. Podobně chodili ve 
vinařských oblastech paběrkáři do vinohradů na sběr zbytků hroznů atd. Tyto praktiky většinou 
zanikly po 2. světové válce. Krajově se někde říkalo paběrkování, oslez, kláskovat anebo ostelíz. 
Podle Bible měli sedláci dokonce povinnost nechávat jeden roh jejich pole nesklizený, což platilo jako 
zavedená praxe nejen u obilných polí, ale také u ovocných sadů nebo zeleninových zahrad a vinic. 
Ze starých knih: 

V knize Rolnická polní kázání z roku 1861 se píše o čeledínech, kteří z lenosti nebo 
ziskuchtivosti, nekonají svou práci zodpovědně, možná i proto, aby jejich příbuzní měli dobré 
paběrkování. "Tím neplecha paběrkování je vždy větší a větší, takže nyní už je těžko potřebné úkolní 
dělníky a nadenníky sehnati, neboť vidí větší prospěch z paběrkování nežli z úkolní nebo denní práce. 
Proto nacházíme vždy více lidí na paběrkách nežli při sklízení samém. 

Dotíravost paběrkářů už tak se vzmáhá, že je těžko jim se ubránit, aby nesbírali, dokud 
mandele nejsou odvezeny a role není uhrabáno a dokud není brambořiště převláčeno a přeoráno. 
Této se vzmáhající dotíravosti jsou rolníci jen sami vinni tím, že za práci příliš málo platí, tyto 
neplechy trpí a polního hlídačství přísně si nehledí, aby se odstranily a zabránily všechny škody na 
plodinách. Ustanovují málo kde přísežné polní hlídače, aniž volí poctivé a svou zachovalostí 
osvědčené muže." 
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Zdroj: https://www.ceskezvyky.cz/svaty-vaclav/ 

                SVATÝ VÁCLAV JAKO SYMBOL BABÍHO LÉTA - PRANOSTIKY 

Pranostiky na svatého Václava 
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• MEZINÁRODNÍ DEN ČOKOLÁDY A HISTORIE 

SLADKÉHO POKUŠENÍ 
 

Datum 13. září patří každoročně mezi 
nejšťastnější dny v roce, neboť je spjatý s 
Mezinárodním dnem čokolády a pro většinu z 
nás jde i o den se „sladkým hříchem“. 

Čokoláda není ovšem jenom sladký 
hřích, její hořká varianta má příznivý vliv na 
naše zdraví, neboť se jedná o velký zdroj 
antioxidantů, které chrání naše tělo před volnými radikály, jež vznikají látkovou přeměnou tuků. 
Konzumace hořké čokolády v rozumné míře dále pozitivně ovlivňuje kardiovaskulární systém, působí 
jako prevence chronických onemocnění, pomáhá při redukci vysokého krevního tlaku a hladiny 
cukru v krvi. V neposlední řadě konzumace čokolády ovlivňuje produkci hormonu endorfinu neboli 
hormonu štěstí. 

Čokoládová historie začíná v období před více než 3 000 lety. Již v té době indiáni kmene 
Olméků pěstovali v deštných pralesích Mexika kakaovníky. Po zániku jejich říše ve 4. století našeho 
letopočtu se na tomto území usadili Mayové, kteří jako první uvařili hořkou tekutinu z kakaových 
bobů. Kakao pila vyšší honorace a bylo také součástí různých rituálů. Kakaovník byl posvátným 
stromem a jedna mayská pověst praví, že lesní mravenci uloupili v chrámu bohů kakaové boby a 
přinesli je indiánům, které také naučili boby pražit, mlít a míchat s kukuřičnou moukou a medem. Po 
pádu mayské civilizace se kolem roku 900 n. l. objevují Tolkékové a po nich Aztékové. 
Pravděpodobně nejstarší písemné zprávy o výrobci 
čokolády u nás nacházíme v „Popisu obyvatelstva 
hlavního města Prahy z roku 1770“. V knize se uvádí, 
že měšťan Filip Watzke, bytem „U černého slunce“ 
v Celené ulici č. 556, je výrobcem čokolády. 

K nejstarším větším výrobcům u nás patřil 
Antonín Melichar. Po návratu z ciziny začal nejprve 
roku 1832 úspěšně vyrábět čokoládu a cukrovinky v 
Karlíně. O čtyři roky později... 
 

• 21. ZÁŘÍ MEZINÁRODNÍ DEN ALZHEIMEROVY 
CHOROBY 

 

Mezinárodní dne Alzheimerovy choroby se poprvé 
slavil v ČR roku 1998. Cílem toho dne je zvýšit 
podvědomí a této těžké nemoci, kterou ve stáří 
mnoho lidí podceňuje. Prvními příznaky je 
zapomnětlivost a emocionální výjevy. Vyléčit se 
Alzheimerova choroba nedá, ovšem v poslední 
době jsou již velmi dobré lékařské výsledky s její 
stabilizací. Zároveň se dlouhodobě řeší, jaká je 
správná prevence předcházení této nemoci a podle 
posledních výsledků se ukazuje, že nejlepší není 
bystřit mozek třeba křížovkami, ale naopak fyzická 
práce. 
Zdroj: https://svatky.centrum.cz/svatky/vyznamne-dny/mezinarodni-den-alzheimerovy-choroby-148/  

https://www.ceskezvyky.cz/mezinarodni-den-cokolady-a-historie-sladkeho-pokuseni/?fbclid=IwZXh0bgNhZW0CMTEAAR2jqurXXKelHnr81jRjfeZYknPx0Ow3uh_kZps5dFNwVU22K28L4sTwXxo_aem_bzFQCnn3uivQm7IEamo2Nw


16 
 

• RUBRIKA – CO SE U NÁS V PÍSKU UDÁLO V SRPNU 2024 

PEČENÍ SMAŽENEK 
V pondělí 5.8. se klientky domluvily, že si tentokrát na kroužku 
vaření připravíme něco jednoduššího. Návrhy byly různé, ale 
nakonec jsme se všichni shodli na smaženkách. Každý si tu svou 
mohl naservírovat dle libosti a pak už nezbývalo nic jiného, než si 

popřát dobrou chuť      . 
 

LÉTO NA TERASE 

Léto je v plném proudu a teploty šplhají vysoko... A čím se 
nejlépe v těchto horkých dnech osvěžit? No zcela jistě zmrzlinou. 
Proto jsme si chvíle v domově zpříjemnili posezením na terase, 
kde si klienti za poslechu hudby mohli vychutnat přichystané 
letní osvěžení. Připravili jsme si vodu s různými bylinkami a 
čerstvým ovocem a ledovou kávou se zmrzlinou a šlehačkou.  
 

VÝLET DO DOBRONIC 
Každý výlet je pečlivě připravován a koncipován tak, aby se stal 
zážitkem, na který všem zůstanou 
příjemné vzpomínky.  Výlety pro 
naše klienty mají za úkol 
připomenout, že nikdy není pozdě 
zažít něco nového a vzrušujícího. My 
jsme si připravili seznam oblíbených 
míst v okolí, která bychom někdy 
rádi navštívili. Tyto lokality nabízejí 
nádhernou přírodu a nevšední 
zážitky. 
Tentokrát jsme se vydali do malebné 
vesničky Dobronice u Bechyně, kde 
jsme mohli poznat krásu přírody a zříceninu hradu. To nejlepší nás ale čekalo nakonec, neboť jsme 
navštívili kolegyni, která nám připravila jak krásné uvítaní, tak i bohaté občerstvení. 
Výlet do Dobronic u Bechyně byl pro naše klienty nezapomenutelným zážitkem. Děkujeme naší 
kolegyni za milé pozvání a za to, že nám umožnila prožít krásný den v přírodě a poznat nové, velmi 
zajímavé místo.  
 

SKUPINOVÉ ČTENÍ NA POKRAČOVÁNÍ 
V krásném letním počasí jsme se v našem domově 
v Písku rozhodli zpříjemnit den skupinovým 
čtením, tentokráte na slunečné terase. 
Začali jsme čtením denního tisku. Noviny přinášejí 
nejen aktuální zprávy ze světa a domova, ale také 
zajímavé články o kultuře, zdraví a dalších 
tématech. Klientky se tak mohly dozvědět o 
nejnovějších událostech, poté jsme četli z knihy 
„Na břehu Blanice“. 
Těšíme se na další setkání, kde nás opět čekají zajímavé příběhy z knihy a novinky z celého světa. 

https://www.ceskezvyky.cz/mezinarodni-den-cokolady-a-historie-sladkeho-pokuseni/?fbclid=IwZXh0bgNhZW0CMTEAAR2jqurXXKelHnr81jRjfeZYknPx0Ow3uh_kZps5dFNwVU22K28L4sTwXxo_aem_bzFQCnn3uivQm7IEamo2Nw
https://www.ceskezvyky.cz/mezinarodni-den-cokolady-a-historie-sladkeho-pokuseni/?fbclid=IwZXh0bgNhZW0CMTEAAR2jqurXXKelHnr81jRjfeZYknPx0Ow3uh_kZps5dFNwVU22K28L4sTwXxo_aem_bzFQCnn3uivQm7IEamo2Nw
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PONNYTERAPIE  
V pátek 9. srpna 2024 klienty našeho domova v Písku opět 
navštívila paní Doležalová se svým milým společníkem – poníkem 
jménem Polly. 

Návštěva Polly vyvolala v našem domově mnoho radosti. 
Během setkání v aktivizační dílně si naši klienti mohli Polly hladit 
a povídat si s ní. Polly se také podívala za těmi klienty, kteří se 
nemohli zúčastnit terapie v dílně, do jejich pokojů. 

Setkání s poníkem Polly bylo nejen milým zpestřením 
všedního dne, ale také připomínkou toho, jak důležitý je kontakt s 
přírodou a zvířaty, a to zejména pro starší lidi. 

Těšíme se na další návštěvy, které budou jistě stejně úspěšné 
jako ta poslední. 
 

CUKETOVÉ DOBROTY  

Cukety patří k našim nejoblíbenějším prázdninovým plodům. Jsou 

neuvěřitelně tvárné. Sluší jim vaření, zapékaní i studená úprava.  

Rozhodli jsme se při pondělním vaření vyzkoušet 

cuketu zapečenou s mletým masem a sýrem a cuketa 

obalovaná v trojobalu. Nápad to byl výborný, cuketa se 

povedla na jedničku, všichni si pochutnali a brzy se opět 

pustíme do přípravy nějaké další dobroty.  
 

PŘEDNÁŠKA O ČÍNSKÉ MEDICÍNĚ 

V úterý 13. 8. se v domově v Písku konala další z řady 
přednášek o čínské medicíně, kterou si pro naše klienty 
připravila Mgr. Miluše Štojdlová. Tentokrát se zaměřila 
na téma, které je v nadcházejícím období velmi aktuální 
– jaké bylinky mohou podpořit naše zdraví a posílit 
imunitu. 

Mgr. Štojdlová také doporučila dbát na 
dostatečný odpočinek a pravidelný pohyb na čerstvém 
vzduchu. Klientům poradila, aby začlenili do denního 
režimu meditaci nebo dechová cvičení, která pomohou 
udržet rovnováhu mezi tělem a myslí. 

Přednáška byla opět velmi přínosná a účastníci 
odcházeli s novými poznatky o tom, jak podpořit své 
zdraví v nadcházejícím podzimním období. Paní  
Štojdlová opět potvrdila, že tradiční čínská medicína má 
mnoho co nabídnout, pokud jde o prevenci a udržení 
zdraví. S těmito doporučeními může být podzim nejen 
krásným, ale i zdravým obdobím. 
 

XXVIII. MEZINÁRODNÍ FOLKLORNÍ FESTIVAL PÍSEK 

2024 ZAVÍTAL I DO PÍSECKÉ POBOČKY DOMOVA PRO SENIORY SVĚTLO 

V pátek, 23.8.2024, k nám zavítala vzácná návštěva z Mexika v rámci mezinárodního folklorního 

festivalu, který založil MUDr. Milan Bečka téměř před 30 lety. Také díky domácímu souboru Písečan 
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ožívají každoročně ulice města Písku netradičním 

kulturním zážitkem. Na podiu i v ulicích města zpívají a 

tančí vystupující nejen ze světa, ale také ze všech koutů 

Česka. Diváci zde mohou zhlédnout folklorní tance, 

zvyky a umění rozličných kultur. 

Jeden z vystupujících souborů zavítal také do písecké 

pobočky Domova. Vystoupení zahraničního hudebního 

a tanečního souboru Ballet Folklorico Real de Jalisco 

z dalekého Mexika uvedla v anglickém jazyce ředitelka 

organizace, PhDr. Šárka Nováčková. Rej krásných 

tanečnic a mladých tanečníků v krojích, za doprovodu 

tradičního hudebního seskupení, vykouzlil úsměv na 

tvářích všech přítomných. Došlo i ke zkoušení tradiční pokrývky hlavy hudebníků – sombrera. Byl to 

opravdu netradiční zážitek a již teď se těšíme, co další ročník festivalu s sebou do Písku zase přinese. 

Předem za tento zážitek děkujeme.  

 
 

• RUBRIKA – CO SE U NÁS V DRHOVLI UDÁLO 
V SRPNU 2024 

 

MELOUNOVÉ DOPOLEDNE 

K létu neodmyslitelně patří ovoce, a tak jsme si pro naše klienty 

připravili melounové dopoledne. Nejdříve jsme si zacvičili s 

melounovými balónky a pak už jsme se pustili do přípravy 

melounového koktejlu. Výsledek byl úžasný a všichni jsme si na 

melounových pochoutkách moc pochutnali. 

VÍKENDOVÉ SOUTEŽNÍ KLÁNÍ 

V sobotu 3. srpna uspořádali pracovníci přímé péče pro naše klienty 

sportovní odpoledne, které bylo tréninkem na „Velký sportovní den“, 

který se bude konat v Drhovli v úterý 20. srpna. Tento den poměříme 

síly s naší píseckou pobočkou a již teď se moc těšíme na sportovní 

výkony našich klientů. 

PŘÍPRAVA NEALKOHOLICKÉHO MOJITA 

Další letní den v našem domově jsme se s klienty v rámci dopolední 

aktivizace rozhodli pro přípravu 

osvěžujícího nealkoholického nápoje 

Mojito. Klienti si tento letní nápoj 

připravili v zahradě domova a při jeho 

přípravě se dozvěděli i něco málo o jeho 

historii. Všem přítomným připravené 

Mojito velmi chutnalo, a hlavně všechny 

v horkém letním dni krásně osvěžilo. 
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PONNYTERAPIE 

V pondělí 12.8. nás 

opět přijela potěšit 

paní Doležalová se 

svým shetlandským 

poníkem Polly. Pro všechny zúčastněné to byly opět 

nezapomenutelné chvilky, plné radosti a vzpomínek. 

PROJEKT JE REALIZOVÁN ZA POMOCI NADAČNÍHO FONDU 

ČESKÉHO ROZHLASU ZE SBÍRKY JEŽÍŠKOVA VNOUČATA 

 

VÝLET DO PÍSKU NA SOCHY Z PÍSKU 

U Kamenného mostu v Písku již poosmnácté vyrostly obří 

pískové sochy. Realizaci soch pro město Písek zajistila firma 

sochaře Mariana Maršálka, který ztvárnil tři sochy a pro tvorbu 

dalších dvou děl přizval Josefa Faltuse. Námětem letošních 

obřích soch je Voroplavba jako příběh dřeva, 

řeky a lidí. 

Návštěva Písku spojená s prohlídkou 

obřích pískových soch se stává v našem domově 

již tradicí a ani letos tomu nebylo jinak. 

Návštěvu jsme samozřejmě zakončili posezením 

v blízké cukrárně, kde jsme si pochutnali na 

dobré kávě a zákusku. 
 

LETNÍ TURNAJ V HOLANDSKÉM BILLIARDU 

Holandský billiard, Šoupaná, Šupec nebo 

Shuffleboard, to jsou všechno názvy pro 

oblíbenou společenskou hru našich klientů. A 

proto jsme uspořádali letní turnaj v holandském 

billiardu. Turnaj byl velmi napínavý až do 

samotného konce a o stupíncích vítězů nakonec 

rozhodly až samotné rozstřely. Všichni si 

středeční dopoledne náramně užili a 

z letního turnaje odcházeli nejen 

z krásnými cenami, ale i se skvělým 

pocitem z odehrané hry v přátelské 

atmosféře. 
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LAMATERAPIE 

Ve čtvrtek 15. srpna jsme v Domově pro seniory Světlo 

v Drhovli přivítali velmi milou návštěvu – paní Mgr. Dagmar 

Dvořáčkovou, Ph.D. s lamami Růženkou, Běluškou a Jůlinkou. 

Lamy – Alpaky jsou domácí zvířata původem z jihoamerických 

And a jsou známé svým jemným a mírumilovným chováním. 

Využívají se např. pro léčbu dětí i dospělých postižených 

autismem, poruchami chování, aj.  Specifické vlastnosti lam, 

jako jsou zdrženlivost, zvědavost, pomalé pohyby, měkká a 

příjemná vlna na dotek, jsou pro zooterapii velmi vhodné. Pro 

naše klienty bylo setkání s těmito zvířaty neopakovatelným 

zážitkem. Mohli si 

lamu nakrmit, 

pohladit i se s ní 

projít. Povídání paní 

Dvořáčkové bylo 

velice zajímavé a poutavé, ochotně zodpověděla našim 

klientů všechny jejich dotazy. A na závěr samozřejmě 

nechybělo fotografování s těmito úžasnými zvířaty. Ještě 

jednou paní Dvořáčkové ze srdce děkujeme.   

HAVAJSKÉ DOPOLEDNE 

Léto je stále v plném proudu a počasí úplně vyzývá ke 

koupání a pořádání všelijakých zahradních party. V našem 

domově v Drhovli nezůstáváme pozadu a páteční 

dopoledne jsme si s klienty užili v letním duchu při HAVAJ 

PARTY. S klienty jsme si nejprve protáhli tělo při 

pravidelném pátečním cvičení, poté připravili letní drinky 

z jahod a malin a na závěr došlo i na koupání. Celé 

havajské dopoledne se neslo ve znamení skvělé zábavy, 

hudby, tance a všichni přítomní si pochvalovali letní 

atmosféru s báječným osvěžením. 
 

SPORTOVNÍ DEN 

V rámci pohybové aktivizace a společného setkávání 

našich seniorů, jsme uspořádali sportovní čtyřboj, na 

který jsme pozvali seniory z naší pobočky v Písku, kteří 

naši nabídku přijali. Disciplíny jsme vybírali dle 

zdravotních a pohybových možností našich klientů. 

Sladkou odměnu v podobě medaile a diplomu si odvezl 

každý soutěžící. Pro ty nejlepší (písecký tým) byl 

připravený pohár. Seniorům se akce líbila, dopoledne 

proběhlo v dobré náladě a povzbuzování se navzájem. 

Věříme, že takové akce se stanou tradicí. 
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VYSTOUPENÍ SOUBORU HRVATSKI GAJDAŠKI ORKESTAR. 

V rámci 25. ročníku Mezinárodního dudáckého festivalu jsme 

v Domově pro seniory Světlo v Drhovli přivítali velmi milou 

návštěvu – soubor – HRVATSKI GAJDAŠKI ORKESTAR. Členové 

souboru jsou z celého Chorvatska a jejich vedoucím je Stjepan 

Večkovič, který je zároveň významným výrobcem dud. Poslechli 

jsme si krásné melodie za doprovodu několika hudebních nástrojů 

– dudy, gajde, tambur a kontrabas a obdivovali jsme i krásné 

rozmanité kroje. Byl to úžasný zážitek a naši klienti se se členy 

souboru měli možnost i vyfotografovat. Moc děkujeme souboru i 

jejich milé průvodkyni Regině Huňáčkové za návštěvu. 

 

BESEDA NA TÉMA: MEZINÁRODNÍ 

DUDÁCKÝ FESTIVAL 

O víkendu se v nedalekých Strakonicích 

uskutečnil 25. ročník MEZINÁRODNÍHO 

DUDÁCKÉHO FESTIVALU. Tento festival 

patří svým rozsahem a kvalitou 

k nejvýznamnějším folklórním 

festivalům na světě. Pondělní 

dopoledne jsme se proto rozhodli 

věnovat v našem domově tématu 

dudáckého festivalu. S klienty jsme si 

vyprávěli o historii této velkolepé akce, připomněli jsme si všechny soubory, které se festivalu tento 

rok zúčastnily a alespoň virtuálně, díky videím pořízených z festivalu, jsme se přenesli nejen na 

dudácké kasací, ale i na nedělní průvod městem. Klienti si tam zavzpomínali na doby, kdy oni sami 

byli nedílnou součástí festivalu a kdy chodívali osobně sledovat krásy folklóru na MEZINÁRODNÍ 

DUDÁCKÝ FESTIVAL ve Strakonicích. 
 

VÝLET DO ZÁMECKÉHO PARKU BLATNÁ 

Další cílem našich letošních výletů se 

stal zámecký park v Blatné, který je 

místem, kam se naši klienti každoročně 

rádi vracejí. Parkem o rozloze 42 ha 

vedou cestičky s nádhernými alejemi, 

potůčky, mostky a jsou tu i lavičky, ze 

kterých je možné pozorovat daňky, pávy 

i lamy alpaky. Po krásné procházce, při 

které jsme načerpali novou energii, jsme 

se občerstvili v nedaleké cukrárně V 

podzámčí kávou, zákuskem a pánové 

vychlazeným pivem. Počasí nám přálo a 

výlet byl bez chybičky. 
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DOŽÍNKY 

Podobně jako vinařské obce 

chystají koncem léta vinobraní a v 

chmelařských oblastech mají 

dočesné, jinde se slaví 

dožínky. Slavnostní zakončení žní 

a oslavy sklizně bývají 

symbolickým poděkováním za 

štědré dary poskytnuté přírodou a 

také skvělou příležitostí k zábavě. 

Takovou menší dožínkovou 

zábavu jsme uspořádali 29. srpna 

i v našem domově. Na stolech 

nemohly chybět výborné koláče 

všech druhů, žitný chléb a 

grilované kukuřičné placky. K poslechu a tanci nám zahrála kapela Osečanka, pod vedením pana 

Šulisty. Nechybělo ani zavěšení dožínkového věnce, který tak krásně doplnil atmosféru oslav sklizně. 

Všichni odcházeli spokojeni a moc si pochvalovali oslavy, kterých se kdysi každoročně účastnili ve 

svých rodných domovech. 

 

PŘÍPRAVA TĚSTA NA KUKUŘIČNÉ PLACKY A VÝROBA KVĚTINOVÝCH 
DEKORACÍ  

PŘÍPRAVA ŽITNÉHO CHLEBA V rámci 
pravidelného kulinářského koutku 
jsme se věnovali přípravám na zítřejší 
Dožínkovou slavnost. 
Zkusili jsme upéct pravý žitný chléb. 
Výsledek byl dokonalý, chléb se nám 
moc povedl.  
 

DRHOVLE - NAROZENINOVÝ DEN  

  

 

  

SUŠENÍ MEDUŇKY   
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• TRÉNINK PRO BYSTRÉ HLAVY    
   

1. Spojte k sobě části slov tak, aby dávaly smysl 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 

2. K jednotlivým číslům musí žák připsat 
nejvíce asociací, které ho k číslu napadají 

3. Najdete v přesmyčkách názvy hradů a 
zámků?  
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